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1. Inleiding

Met belangstelling heb ik kennis genomen van de inbreng van de leden
van de verschillende fracties voor het verslag op het voorliggende
wetsvoorstel. Het verheugt mij dat de leden van de P.v.d.A.-fractie in
verband met dit voorstel hun instemming uitspreken. Deze leden hebben
nog wel enkele vragen. In het vervolg van deze nota naar aanleiding van
het verslag zal op deze vragen worden ingegaan.

De leden van de fractie van Groen Links hebben met gemengde
gevoelens van het voorstel kennis genomen, de leden van de fracties van
de V.V.D., de S.G.P. en het G.P.V. met belangstelling. Zo ook de leden
van de fractie van D66. Het verheugt mij dat laatst bedoelde leden zich
uitdrukkelijk positief uitlaten over de verhoging van de kinderbijslag voor
het eerste kind.

Deze nota naar aanleiding van het verslag is verder als volgt
opgebouwd. In paragraaf 2 wordt ingegaan op de vragen en opmer–
kingen van de leden van de verschillende fracties met betrekking tot de
relatie tussen het voorliggend wetsvoorstel, de vormgeving van de
verhoging en het verband tussen dit voorstel en het feit dat de Wet
aanpassingsmechanismen (WAM) per 1 juli 1989 niet alsnog wordt
toegepast. In paragraaf 3 komt de koopkrachtontwikkeling aan de orde.
Paragraaf 4 tenslotte, bevat de antwoorden op een aantal resterende
vragen van de leden van de verschillende fracties.

2. De voorgestelde verhoging van de kinderbijslag, de
vormgeving daarvan en de WAM per 1 juli 1989

De leden van de fractie van de P.v.d.A. vragen hoe het voorstel gezien
moet worden in relatie tot de toezegging van het kabinet om 100 miljoen
gulden extra ter beschikking te stellen aan de laagste inkomensgroepen.

In het regeerakkoord wordt gesteld dat de inkomensverdeling in 1990
op onderdelen enige bijstelling behoeft. De voorgestelde verhoging kan
beschouwd worden als één daartoe strekkende maatregel. Ook de
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voorziene verhoging van het kostenforfait kan als zodanig worden
beschouwd.

De leden van de fractie van D66 merken op, gelet op het regeerak–
koord en de memorie van toelichting, grote moeite te hebben met het
feit dat gedaan wordt alsof de voorgestelde verhoging overeenkomstige
effecten zou hebben als het met terugwerkende kracht toepassen van de
WAM per 1 juli 1989. De leden van de fractie van Groen Links hebben
zich gestoord aan het feit dat ten aanzien van de voorgestelde verhoging
van de kinderbijslag aansluiting is gezocht bij de fictieve toepassing van
de WAM per 1 juli 1989. Deze leden zien in de berekening een beves–
tiging van hun zienswijze van de bijzonder problematische situatie waarin
mensen op minimumniveau verkeren. Met dit voorstel wordt niet zoals de
leden van de fractie van de V.V.D. stellen eenzelfde effect bereikt als
bereikt had kunnen worden met effectuering van de WAM per 1 juli
1989, en dat is - anders dan van de zijde van de fractie van D66 wordt
opgemerkt - door het kabinet ook niet gesteld.

De reden van de verhoging is primair gelegen in het feit dat er in
zekere zin sprake is van een achterstand van de kinderbijslag voor een
kind bij een gezinsgrootte van één kind. Alleen wat betreft de omvang
van de verhoging is aansluiting gezocht bij het effect van niet-toepassing
van de WAM per 1 juli 1989.

Het kabinet is het met de leden van Groen Links eens, dat bijzondere
aandacht voor de inkomenspositie van gezinnen met kinderen en een
inkomen op minimumniveau geboden is. Binnen het inkomensbeleid zal
daar in deze regeerperiode dan ook langs verschillende wegen speciale
aandacht voor zijn.

Naar aanleiding van een desbetreffende vraag van de leden van de
V.V.D.-fractie merk ik op dat er in 1988, ruim 1,8 miljoen kinderbijslag–
gerechtigden waren.

Naar aanleiding van een vraag van de leden van de fractie van D66
over inkomenseffecten merk ik het volgende op. Het alsnog toepassen
van de WAM per 1 juli 1989 zou positieve inkomensgevolgen hebben
gehad voor alle mensen met een minimumloon en bijna alle mensen met
een uitkering. Het is evenwel niet zo dat de verhoging van de kinder–
bijslag per definitie juist voor niet-uitkeringsgerechtigden een inkomens–
verbetering betekent. Een inkomensverbetering als gevolg van een
verhoging van de kinderbijslag hangt samen met het feit of men al dan
niet kinderen heeft waarvoor recht op kinderbijslag bestaat. Dit betekent
dat uitkeringsgerechtigden en andere inkomenscategorieën gelijkelijk van
de verhoging profiteren. In reactie op een volgende vraag van deze leden
merk ik op dat er uiteraard voor sommige groepen van uitkeringsgerech–
tigden sprake kan zijn van èn een verhoging van de kinderbijslag èn de
(voorgenomen) verhoging ter grootte van f 100 van de wettelijke aftrek
van ter zake van kosten, terwijl andere uitkeringsgerechtigden alleen
profijt hebben van de verhoogde forfaitaire aftrek.

De leden van de fractie van Groen Links vragen waarom niet voor het
alsnog toepassen van de WAM per 1 juli 1989 200 miljoen is gereser–
veerd, waarna 300 miljoen beschikbaar zou zijn voor verhoging van de
kinderbijslag. In het regeerakkoord is aangegeven dat voor de kinder–
bijslag oplopend tot 1994, inclusief de voorgestelde verhoging, in
beginsel 500 miljoen extra wordt uitgetrokken. In het kader van de
herstructurering van de kinderbijslag zal invulling aan dit bedrag worden
gegeven. De reden van de verhoging van de kinderbijslag voor het eerste
kind is - zoals gezegd - vooral ingegeven door het feit dat er in zekere
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zin sprake is van een achterstand van de kinderbijslag bij een gezins–
grootte van één kind.

Verschillende overwegingen hebben een rol gespeeld bij het besluit
om niet alsnog de WAM per 1 juli 1989 toe te passen, waaronder het
feit dat alsnog toepassen van de WAM per 1 juli 1989 zou hebben geleid
tot technische problemen, mede in het licht van de invoering van de
Oort-wetgeving, die samenhangen met het toekennen van een verhoging
met terugwerkende kracht. Ook het feit dat toepassing van de WAM per
1 juli 1989 in 1990 en vervolgens structureel 360 miljoen gulden zou
hebben gekost, heeft uiteraard in de afweging een rol gespeeld. Zo ook
hebben de afschaffing van de eigen bijdragen voor medicijnen en specia–
listen en de daarmee samenhangende verhoging van de nominale zieken–
fondspremie in deze afweging een rol gespeeld.

Naar aanleiding van een vraag van de leden van Groen Links merk ik
op dat het verschil tussen het kinderbijslagbedrag per kind bij een
gezinsgrootte van één kind en het bedrag per kind bij een gezinsgrootte
van twee kinderen veel groter is dan de verschillen tussen de bedragen
bij de andere gezinsgrootten. Dit verschil is met name veroorzaakt door
de bevriezing van de kinderbijslag voor het eerste kind. Het wordt in de
onderstaande tabel weergegeven.

Tabel 1. Kinderbijslag naar gezinsgroote, alsmede het verschil in bedragen per kind,
in guldens per kwartaal

kinderbijslagbedragen verschil per kind
per kind

gezinsgrootte 1
gezinsgrootte 2
gezinsgrootte 3
gezinsgrootte 4
gezinsgrootte 5
gezinsgrootte 6
gezinsgrootte 7
gezinsgrootte 8

310.12
406.76
435.55
475.75
499.85
526.15
544.94
567.37

96.64
28.79
40.20
24.10
26.30
18.79
22.43

De voorgestelde verhoging is relatief het grootst voor gezinnen met
één kind. Dit blijkt uit onderstaande tabel.

Tabel 2. Kinderbijslagbedragen naar gezinsgrootte, conform de voorgestelde
verhoging (inclusief de aanpassing aan de prijsstijging) in guldens per kwartaal

gezinsgrootte 1
gezinsgrootte 2
gezinsgrootte 3
gezinsgrootte 4
gezmsgrootte 5
gezinsgrootte 6
gezinsgrootte 7
gezinsgrootte 8

kinderbijslagbe–
dragen per kind
naar gezinsgroot
te (1-1-1990)

334.32
421.10
446.57
485.34
508.59
534.40
552.86
575.10

verschil per kind

86.78
25.47
38.77
23.25
25.81
1846
2224

procentuele
verhoging
(inclusief prijs
aanpassing)

78 %
3.53%
2.53%
2.02%
1.75%
1.57%
1.45%
1.36%

Uit deze tabel blijkt dat het verschil per kind tussen de bedragen bij
gezinsgrootte van één kind en gezinsgrootte van twee kinderen ook na
verhoging steeds groter zal zijn dan de verschillen tussen de bedragen bij
de overige gezinsgrootten.
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3. Koopkrachtontwikkelingen

De leden van de fracties van P.v.d.A. en D66 vragen, in aanvulling op
de koopkrachtoverzichten in de memorie van toelichting, enkele aanvul–
lende koopkrachtgegevens voor het jaar 1990. In de navolgende tabel
worden deze inclusief de verhoging van het forfait voor uitkeringsgerech–
tigden, gepresenteerd.

Tabel 3: Koopkrachtontwikkeling 1990, werknemers en uitkeringsgerachtigden (in %)

zonder kinderen met twee kinderen in de leeftijd van:
0-5 jaar 6-12jaar 12-17jaar

Werknemers
- Alleenstaanden
minimum
modaal
2x modaal
- Gezinnen
minimum
modaal
2x modaal

Uitkeringsgerechtigden.
- Alleenstaanden
minimum'
WAO-modaal2

WAO-maximum
dagloon
- Gezinnen
minimum
WAO-modaal2

WAO-maximum
dagloon

-2,8
0,9
1,6

1,1
2,2
2,4

-1.8
-0,6

5,6

1,4
1,0

5,3

1,2
2,2
2,5

1,5
1,1

4,9

1,3
2,2
2,5

1,6
1,2

4,9

2,5

1,6
1,2

4,9

1 Alleenstaande met een uitkering op het niveau van het bruto minimumloon.
2 De modale WAO-uitkering bedraagt 70% van het modale bruto-loon.

De vraag van de leden van de P.v.d.A.-fractie naar het gedeelte van de
120 miljoen gulden beleidsintensivering in de kinderbijslag dat terecht
komt bij inkomensgroepen die als gevolg van het niet toepassen van de
WAM per 1 juli 1989 een achterstand hebben opgelopen, kan op basis
van de beschikbare gegevens slechts in tentatieve zin worden beant–
woord. Uit het Woningbehoefte-onderzoek 1985 is door het SCP
afgeleid dat in dat jaar omstreeks 16% van de kinderbijslaguitgaven
wordt uitgekeerd aan huishoudens waarvan het hoofd als uitkeringsge–
rechtigde of pensioenontvanger wordt aangemerkt.

Daarnaast dient rekening te worden gehouden met het overigens
bescheiden aantal werknemersgezinnen met kinderen met een inkomen
op het niveau van het wettelijk minimumloon. Op basis van deze
gegevens zal van de extra uitgaven aan kinderbijslag van 120 miljoen
gulden (kasbasis) ongeveer f 20 miljoen neerslaan bij huishoudens voor
welke de WAM-indexering per 1 juli 1989 betekenis zou hebben gehad.

4. Overige onderwerpen

Leden van verschillende fracties (D66, Groen Links, S.G.P. en G.P.V.)
gaan in op de structuur van het kinderbijslagstelsel, al dan niet in
verband met de advisering daarover door de SER. In het algemeen wil ik
hierover opmerken dat ik niet vooruit wil lopen op de advisering door de
SER over de structuur van de kinderbijslag. Eerst na ontvangst van het
advies van de SER zal een standpunt worden ingenomen over een
herziening van het kinderbijslagstelsel. Onzeker is nog - dit in antwoord
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op een vraag van de zijde van D66 - op welk moment dit standpunt
beschikbaar kan zijn. Ik stel voor in dat grotere verband te discussiëren
over een aantal aspecten inzake de structuur van de kinderbijslag, die
door de leden van de verschillende fracties thans aan de orde zijn
gesteld. Dit betekent met name dat ik van mening ben dat de op zich
belangwekkende suggesties over alternatieve aanwendingsmogelijk–
heden van de G.P.V.-fractie naar mijn mening al te zeer op te zijner tijd
te voeren discussies vooruitlopen.

Naar aanleiding van eeri vraag van de leden van de Groen Links-fractie
om in het kader van de behandeling van een standpunt over de structuur
van de kinderbijslag tevens een standpunt te bepalen over de fiscale
beoordeling van leefvormen merk ik op dat ik vooralsnog van mening ben
dat het rneer voor de hand ligt een discussie over de fiscale beoordeling
van leefvormen te hebben in het kader van de Nota Inkomensregelingen
en verzelfstandiging. Deze nota ligt samen met de rapportage Verzelf–
standiging van uitkeringsrechten ter bespreking bij de Tweede Kamer.
Binnenkort zal het kabinet, zoals aangekondigd, voorstellen doen over de
wijze waarop deze discussie moet worden voortgezet.

De leden van de V.V.D.-fractie willen weten in hoeverre het destijds
gehanteerde argument, dat nu als argument wordt gehanteerd, dat de
kosten van het eerste kind door de ouders zelf kunnen worden gedragen
niet meer geldend is.

Met ingang van 1 januari 1973 werd de kinderbijslag voor het eerste
kind bevroren. De filosofie achter deze bevriezing was om te komen tot
een opheffing van de kinderbijslag voor het eerste (en te zijner tijd
mogelijk het tweede) kind. Op die manier zou weer volledig recht kunnen
worden gedaan aan het uitgangspunt van de eerste Kinderbijslagwet
namelijk dat het loon voldoende moet zijn voor een gezin met twee
kinderen.

Bij de derde fase van de herstructurering van de kinderbijslag en
kinderaftrek in 1979 is een samenvoeging gerealiseerd van de kinderbij–
slagen met de (kinderaftrekvervangende) opslagen. Eén van de uitgangs–
punten van de nieuwe tot stand gekomen Algemene Kinderbijslagwet is
recht op kinderbijslag vanaf het eerste kind. Voorgesteld werd de geïnte–
greerde bedragen met ingang van 1 januari 1980 aan te passen aan de
ontwikkeling van de prijsindex van de gezinscomsumptie. Dit betekende
onder meer dat de kinderbijslag voor het eerste kind, die sinds 1973 was
bevroren, weer zou worden verhoogd. Met de derde fase herstructu–
rering kwam het toenmalige kabinet reeds terug op het voornemen van
1972 om de kinderbijslag voor het eerste (en tweede) kind geleidelijk af
te schaffen. Zoals gezegd is de reden voor de nu voorgestelde verhoging,
geconcentreerd op het eerste kind, gelegen in het feit dat er als gevolg
van de bevriezing sprake is van een relatieve achterstand.

De Staatssecretaris van Sociale Zaken en Werkgelegenheid,
E. ter Veld
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